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درمکتب امام

هم صحبت جبرئیل
من راجع به حضرت صديقه)س( خودم را قاصر مى دانم كه ذكرى بكنم، 
فقط اكتفا مى كنم به يك روايت كه در كافى شريفه است و با سند معتبر نقل 
شده است و آن روايت اين است كه حضرت صادق)ع( مى فرمايد: فاطمه)س( 
بعد از پدرش 75 روز زنده بودند در اين دنيا، بودند و حزن و شدت بر ايشان 
غلبه داشــت و جبرئيل امين مى آمد خدمت ايشان و به ايشان تعزيت عرض 
مى كرد و مسائلى از آينده نقل مى كرد. ظاهر روايت اين است كه در اين 75 
روز مراوده اى بوده اســت؛ يعنى، رفت و آمد جبرئيل زياد بوده است و گمان 
ندارم كه غير از طبقه اول از انبياى عظام  درباره كسى اين طور وارد شده باشد 

كه در ظرف 75 روز جبرئيل امين رفت و آمد داشته است.
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 مروری بر دومین گفت و گوی تلویزیونی رئیس جمهور

نداریم،نمیشود،نمیتوانیم
آقایپزشکیانمشاورانخودراتغییردهید

سرويس اجتماعى-
فــارغ از اینکه قانون مصــوب جدید حجاب قانونــی کامل یا دارای 
نقص هایی است، برخی با دعوت به تمکین نکردن از قانون، مخالفت با این 

مصوبه را تبدیل به بهانه ای برای حمله به اصل حجاب کرده اند.
پس از انتشــار متن قانون جديد حجاب با عنــوان قانون »حمايت از خانواده از 
طريق ترويج فرهنگ عفاف و حجاب«، شاهد واكنش هاى مختلفى بوديم؛ يك دسته 
كســانى هستند كه با وجود تاكيد بر لزوم برخورد با پديده بى حجابى و پيشگيرى از 
گسترش برهنگى، قانون تصويب شده را فاقد كارايى مطلوب و مورد انتظار در مقابله 
با بى حجابى مى دانند. دســته ديگر اين قانون جديد را مناسب و كارآمد دانسته و بر 
لزوم ابلاغ بموقع و اجراى آن تاكيد دارند. در اين ميان دسته ديگرى هم هستند كه 
مى توان رد آنها را بيشتر در برخى رسانه هاى رسمى و غيررسمى و چهره هاى منتسب 
به اصلاح طلبان يافت؛ اين دســته از افراد نه تنها با قانون مصوب جديد ابراز مخالفت 
مى كنند بلكه قائل به تصويــب قانونى ديگر يا اصلاح مواد مورد نقد در قانون جديد 
نيستند و به بهانه مخالفت با تصويب قانون حجاب، مخالفت خود با تاكيد بر رعايت 

اين واجب شرعى و سياسى را علنى كرده اند.
در اين راه حتى يكــى از روزنامه نگاران اصلاح طلب در روزهاى اخير با تحريف 
نظر امام خمينى)ره( درخصوص واجب بودن رعايت حجاب، دم از مصلحت انديشــى 
امام در مسائلى از اين دست زده است؛ حال آنكه ديدگاه و نظر بارها اعلام شده امام 
راحل و قاطعيت و تاكيد ايشان بر اجراى حدود و احكام الهى آشكارتر از آن است كه 

بتوان دست به تحريف آن زد.
رهبر انقلاب در تاريخ 1396/12/17، فرمودند: »امام در مقابل يك منكر واضحى 
كه به وسيله  پهلوى و دنباله هاى پهلوى در كشور به وجود آمده بود، مثل كوه ايستاد، 
گفت بايد حجاب وجود داشــته باشد. در مقابل همه  منكرات، امام همين جور محكم 

ايستاد. «
ايشــان همچنين 1۴ خــرداد 1۴۰۰ گفتند: »امام كســى نبــود كه به خاطر 

رودربايستى با اين و با آن و با  اين حرف ها، از حكم خدا منصرف بشود...«.
يكــى ديگر از چهره هاى اصلاح طلب كه عنوان حقوقدان را يدک مى كشــد در 
مقاله اى درباره قانون جديد نوشت: » اين قانون قابل اجرا نيست، چون همه را مجرم 

مى داند«.
همان روزنامه اصلاح طلبى كه اين مقاله درج شــده بود با انتشار تيتر درشتى با 
عنوان »الوعده  وفا« نوشته بود: »مسعود پزشكيان« در ايام انتخابات رياست جمهورى 
تضمين هايى به مردم داده بود، آيا رئيس جمهور به وعده هايى كه داده پايبند است يا 

لايحه عفاف و حجاب را اجرا خواهد كرد؟«
اين روزنامه طورى وانمود مى كند كه گويى رئيس جمهور در ايام انتخابات وعده 
آزادى بى حجابــى و عمل نكردن به هر قانونى درخصوص مقابله با بى حجابى را داده 

است!
فارغ از اينكه قانون مصوب جديد قانونى كامل يا داراى نقص هايى است يا اينكه 
چقدر به نتيجه مطلوب مى رسد و يا اينكه چقدر نيازمند دريافت نظرات كارشناسى و 
رفع نواقص است، دعوت به تمكين نكردن به قانون يا هيچ انگارى قانون از كسانى كه 

هميشه دم از قانونمدارى مى زنند هم در نوع خود جالب است.
ترويج سركشى از قانون از سوى اين افراد درحالى است كه رعايت حجاب واجبى 
اجتماعى و در راستاى صيانت از كرامت زنان بوده و وظيفه حكومت اسلامى مراقبت 

از پياده سازى احكام و دستورات اسلام در سطح جامعه است.
رهبر انقلاب پانزدهم فروردين ســال 1۴۰2 در ديدار رمضانى با مسئولان نظام 
درخصــوص اهميت رعايت حجاب در جامعه فرمودند: »مســئله  حجاب محدوديتِّ 
شــرعى و قانونى است؛ آنجا محدوديتِّ دولتى نيســت، قانونى است و شرعى است؛ 
كشف حجاب، حرام شــرعى و حرام سياسى است؛ هم حرام شرعى است، هم حرام 
سياسى است. خيلى از كسانى كه كشف حجاب مى كنند نمى دانند اين را؛ اگر بدانند 
كه پشت اين كارى كه اينها دارند مى كنند چه كسانى هستند، قطعاً نمى كنند؛ من 
مى دانم. خيلى از اينها كسانى هستند كه اهل دينند، اهل تضرّعند، اهل ماه رمضانند، 
اهل گريه و دعايند، ]منتها[ توجّه ندارند كه چه كسى پشت اين سياست رفع حجاب و 
مبارزه  با حجاب است. جاسوس هاى دشمن، دستگاه هاى جاسوسى دشمن، دنبال اين 
قضيّه هســتند. اگر بدانند، حتماً نمى كنند. به هر حال، اين مسئله قطعاً حل خواهد 
شد. امام، در اوّلين هفته هاى انقلاب، مسئله  حجاب را الزاماً و قاطعاً بيان كردند؛ جزو 
كارهاى اوايل امام راحل )رضوان الله عليه( اين بود. حالا هم حل خواهد شد ان شاءالله. 
منتها همه توجّه داشــته باشند كه دشمن با نقشه و برنامه وارد اين كار شده، ما هم 
بايد با برنامه و نقشــه وارد بشويم؛ كارهاى بى قاعده و بدون برنامه نبايد انجام بگيرد. 

مسئولين برنامه داشته باشند و دارند، ان شاءالله اين كار دنبال بشود.«
حــال كه عده اى مخالفت با يــك مصوبه قانونى و ايراد بــه محتويات آن به را 
بهانه اى براى زير سؤال بردن اصل حجاب و طرفدارى از حجاب اختيارى و به عبارتى 
حمايت از بى حجابى تبديل كرده اند، وظيفه دستگاه قضا است كه به طور قاطع با اين 

فرصت طلبى مخرب مقابله نمايد.

حمله به یک واجب شرعی و سیاسی
به بهانه قانون حجاب

بقیه از صفحه3
مهرالدين گفت: با اين وجود كشــور تاجيكســتان به صورت فعال در اجراى 
چندين دالان به روز بين كشــورهاى تاجيكستان، ازبكستان، تركمنستان، ايران، 
تركيه، افغانستان، پاكستان و چين با هدف توانمندسازى مسير حمل ونقل اكو در 

حال ايفاى نقش است.
وزير امور خارجه تاجيكســتان بيان كرد: كشــور ما همچنين علاقه مند است 
همكارى گسترده اى را براى استفاده از مسيرها و زيرساخت هاى دريايى كشورهاى 

عضو اكو داشته باشد.
او گفت: به عقيــده من ارتقاى همكارى در زمينه هاى صنعتى، كشــاورزى، 
توليد خدمات و كالاها براى توســعه تجارت بســيار ضرورى اســت و لازم است 

سرمايه گذارى هايى براى ايجاد تسهيلات و ساختار تشويقى آن صورت گيرد.
اين مقام سياسى تاجيك افزود: تاجيكستان به عنوان يكى از كشورهاى مهم 
درخصوص مسئله تغييرات آب و هوائى و جوى، از حمايت هاى جامعه بين المللى 
اســتقبال مى كند، كشــور ما حدود 9۸ درصد انرژى و برق خود را از طريق منابع 
تجديدپذير به دست مى آورد و از اين رو رتبه ششم را در بين كشورهاى جهان دارد 
و بر اساس برنامه ريزى تلاش داريم تا سال 2۰32 از منابع انرژى سبز استفاده كرده 
و تا سال 2۰37، به كشورى سبز تبديل شويم. مهرالدين اظهار كرد: يكى از مسائل 
تهديدآميز براى جامعه بين الملل، آب شــدن يخچال هاى طبيعى است و در طول 
چند دهه اخير بيش از 1۴ هزار يخچال  طبيعى تاجيكســتان نيز آب شــده است 

و از اين رو 6۰ درصد منابع آبى منطقه آسياى ميانه در حال از بين رفتن است.
وى همچنين با اشــاره به درگيرى افغانستان، به عنوان يكى از اعضاى اكو با 
مشــكل تروريســم و قاچاق مواد مخدر، افزود: فكر مى كنيم اين كشور حوزه اكو 
مى تواند نقش بسزايى در توســعه اقتصاد و منطقه براى ايجاد انسجام بيشتر ايفا 
كرده و به اجراى طرح هاى ارتباطى چندجانبه و ســرمايه گذارى بسيار راهبردى 

براى آينده كمك كند كه تاجيكستان از اين موضوع حمايت مى كند.
وزير امور خارجه تاجيكســتان ادامه داد: وضعيت غمبارى در فلســطين رخ 
داده اســت كه تنها راه براى حل اين مســئله را در اجراى اجبارى قطعنامه هاى 
سازمان ملل به ويژه ايجاد يك كشور مستقل فلسطينى مى دانيم و به همين دليل 
از كشــورهاى ذى نفع درخواســت مى كنيم كه براى دستيابى به آتش بس در اين 

منطقه تلاش كنند.
وزیرامورخارجهقزاقستان:کشورهایعضواکو
بایدبهمقاصدگردشگریجهانتبدیلشوند

»مراد نورتلئو« روز سه شنبه در بيست و هشتمين اجلاس شوراى وزيران امور 
خارجه كشورهاى عضو اكو در مشهد افزود: توسعه صنعت گردشگرى مى تواند به 

ارتقاى ميراث فرهنگى و رشد اقتصادى كشورها كمك كند.
وى اضافه كرد: شهرهاى زيادى در ايران از جمله مشهد وجود دارد كه مى تواند 
مقاصد خوبى براى گردشگران عضو اكو باشد و از همه كشورهاى عضو مى خواهيم 
سند دورنماى 2۰25 اكو را تصويب كنند و تلاش مى كنيم به عنوان رياست اكو در 

سال 2۰25 دستاوردهاى خوبى براساس ظرفيت ها به دست آوريم.
او ادامه داد: امنيت غذايى نيز بســيار حائز اهميت اســت و در اين حوزه نيز 
تلاش مى شود الگوهايى كه به نفع همه كشورهاى عضو اكو باشد پياده سازى شود.

توسعهترانزیتوگذرگاهحملونقل
بینکشورهایعضواکو

وزير خارجه قزاقستان گفت: ارتباطات حمل ونقل مسئله مهمى براى تجارت 
بين المللى و كليد اصلى انسجام اقتصادى براى كشورهاى عضو اكو است و قزاقستان 
تلاش مى كند در سال 2۰25 و با برعهده گرفتن رياست اكو، ارتباط بيشترى بين 

شرق و غرب و شمال و جنوب منطقه كشورهاى اكو ايجاد كند.
نورتلئو افزود: با توجه بموقعيت جغرافيايى قزاقستان براى توسعه محموله هاى 
حمل ونقل، انتقال لوله هاى گاز و گذرگاه ميان رو و شمال به جنوب بايد همكارى 

بيشترى در اين حوزه با تركمنستان و ايران داشته باشيم.
معاون نخست  وزير قزاقستان گفت: توسعه ارتباط حمل ونقلى بين آذربايجان، 
تركيه و ايران و ارتباط بين استان هاى مختلف ايران و قزاقستان نيز در اولويت است 
و براى گسترش زيرساخت ها بين ايران، تركمنستان و قزاقستان اقداماتى عملياتى 

را آغاز خواهيم كرد تا به نفع همه كشورهاى عضو اكو خدمات بهترى ارائه شود.
نورتلئو با انتقاد از ســازمان هاى چندجانبه از جمله ســازمان ملل متحد در 
ديپلماسى بين المللى افزود: ســازمان همكارى اقتصادى اكو براساس تاب آورى و 

ظرفيت هايى كه دارد بايد بتواند موانع موجود را از سر راه بردارد.

وزیرامورخارجهجمهوریآذربایجان:
همکاریمیانکشورهایعضواکوبایدتقویتشود

»جيحون بايرام اف« روز سه شنبه در بيست و هشتمين نشست شوراى وزيران 
امور خارجه كشــورهاى عضو ســازمان همكارى هاى اقتصادى )اكو( در مشــهد، 
برگزارى ايــن اجلاس را فرصت خوبى براى مقابله موفق با چالش هاى پيش روى 
كشورهاى عضو دانست و اظهار كرد: بايد تلاش كنيم در اين قالب با برنامه ريزى و 
هماهنگى اهداف مورد نظر را دنبال كنيم و در تحقق اين مهم همكارى مشــترک 

ميان كشورهاى عضو بسيار مهم است.
وزير امور خارجه آذربايجان با بيان اينكه دبيرخانه اكو نقش مهمى در ارتقاى 
تعاملات اعضاى اين سازمان دارد، افزود: اميد است بتوانيم كارآمدى اين سازمان را 

بيش از گذشته افزايش دهيم.
بايرام اف، با اشــاره به اينكه كشــورهاى عضو اكو بايد در زمينه هاى مختلف 
همكارى داشته باشند، خاطرنشــان كرد: كشور آذربايجان 2 سازمان تخصصى از 
جمله مركز انرژى هــاى پاک دارد كه اميدواريم به اهــداف 2۰25 در اين زمينه 

دست يابيم.
اين مســئول در كشور آذربايجان، تقويت روابط كشورهاى عضو در موضوعات 
آموزشى و علمى را خواستار شد و افزود: همكارى در حوزه هاى منطقه اى، معدن، 

ترانزيت و غيره را بايد براى پيشبرد اهداف بسيار كليدى مد نظر داشته باشيم.
وى ادامه داد: برخى كشــورهاى عضو اكو در خشــكى محصور هستند و بايد 

از طريق توســعه ترابرى و گردشــگرى همكارى هاى ها را تقويت كنيم كه كشور 
آذربايجان در اين زمينه طرح هاى موفقى را در دســت اجرا دارد كه ســازمان اكو 

مى تواند در آن نقش آفرينى كند.
جيحون بايرام اف اظهار كرد: كشــور آذربايجان سعى داد ظرفيت هاى ترابرى 
خود را افزايش دهد كه در اين زمينه با جمهورى اسلامى ايران ارتباطات خوبى نيز 

دارد و در پى تقويت سرمايه گذارى در حوزه ترانزيت با اين كشور همسايه است.
وزير امور خارجه جمهورى آذربايجان با تاكيد بر اينكه بايد گذرگاه بهترى بين 
اروپا و آسيا برقرار كنيم تا به همبستگى ميان كشورهاى منطقه كمك كند، افزود: 

از اين طريق مى توان صدور انرژى از آسيا به اروپا را تحقق بخشيد.
وى با اشــاره به اينكه آذربايجان در توســعه صادرات انــرژى پاک به راه هاى 
جديدى دست يافته است، اظهار كرد: ما تلاش كرده ايم كه نه تنها بين كشورهاى 

منطقه، بلكه با كشورهاى دورتر نيز ارتباطات خود را تقويت كنيم.
بايرام اف گفت: در طول دوران رياســت آذربايجان بر اكو، به تقويت پيوندهاى 
ميان كشــورها اهميت خواهيم داد و اقتصاد پايدار را دنبال خواهيم كرد كه اميد 

است به اين مهم دست يابيم.
وى با اشاره به برگزارى كنفرانس هاى تغييرات آب وهوايى )COP( به ميزبانى 
باكو، گفت: تغييرات اقليم در توســعه پايدار بســيار مهم است و طبق برآوردهاى 
انجام شده تامين مالى مورد نياز تغييرات اقليمى معادل 3۰ ميليارد دلار است كه 

نقش مهمى در حفظ كره زمين براى زيست آيندگان دارد.

معاون وزیر امور خارجه ترکیه:

امید است توافق ۶۰ روزه آتش بس بین لبنان و اسرائیل در منطقه منجر به آتش بس دائمی و امنیت پایدار بشود

نماینده مردم قم در مجلس گفت: ما هیچ اطلاعی از 
وضعیت مذاکرات نداریم و نمی دانیم مذاکره کنندگان چه 

کار می کنند. 
حجت الاســلام قاســم روانبخــش، نماينده مــردم قم در 
جلســه علنى نوبت ديروز در واكنش به اظهارات رئيس جمهور 
در گفت وگوى تلويزيونــى مبنى بر اينكه قانون عفاف و حجاب 
ابهام دارد، گفت: ما در مجلس ساعت ها وقت مى گذاريم و قانون 
مى نويســيم و در اين شــرايط اين اظهارات رئيس جمهور جاى 
تعجب دارد. قانون عفاف و حجاب لازم الاجرا است و بايد اجرائى 

شود. 
وى در ادامه، گفت: از ســوى ديگر فردى كه جايگاه قانونى 
ندارد، مى رود رسماً در جايگاه معاونت راهبردى رئيس جمهور و 
براى اين نظام خط و نشــان مى كشد و رسماً مصاحبه مى كند، 
مقاله مى نويسد، پيام مى دهد و مى گويد كه ما حاضريم فراتر از 

هسته اى هم مذاكره بكنيم. 
نماينده مردم قم در مجلس شــوراى اسلامى تصريح كرد: 
فراتر از هسته اى چيست؟ آيا مى خواهند بروند و درباره موشك ها 
مذاكره كنند؟ الان درباره مذاكرات چه خبر است؟ مجلس چطور 
در رأس امور است؟ ما هيچ اطلاعى از وضعيت مذاكرات نداريم و 

نمى دانيم مذاكره كنندگان چه كار مى كنند. 
روانبخش گفت: آقاى قاليباف! متولى امامزاده شماييد، شما 
رئيس  مجلس هستيد. به رئيس جمهور تذكر دهيد كه چرا خلاف 

قانون اساسى و خلاف قانون مصوب مجلس عمل مى كنند. 
قالیباف:مجلسدخالتیدرتعییننرخبنزیننمیکند

خبر ديگر اينكه، محمدباقر قاليباف، رئيس  مجلس شوراى 
اســلامى در جلسه علنى روز گذشته و در جريان بررسى لايحه 
بودجه 1۴۰۴، گفت: بند الف ماده يك قانون هدفمندى يارانه ها، 
دولــت را مكلف كرده كه تا پايان برنامه پنجم توســعه، قيمت 
فرآورده هاى نفتى را به قيمت روى كشــتى كه در خليج  فارس 
اســت، قيمت گذارى كند، اما با اينكه از برنامه ششم توسعه هم 

گذشتيم، اما اين اتفاق نيفتاده است. 
وى تاكيد كرد؛ اختيار تعيين قيمت بنزين هنوز در دســت 
دولت است و مجلس همان موقع اختيار اين موضوع را به دولت 

داد. 
رئيس  مجلس شوراى اسلامى تصريح كرد: اگر دولت همان 
موقع قيمت بنزين را به شكل گفته شده تعيين مى كرد، امسال 

به اين مشكلات گرفتار نبوديم. 
وى خاطرنشان كرد: بايد دولت كار خودش را در اين زمينه 

انجام دهد و مجلس نبايد دخالتى در اين مورد داشته باشد. 
تاجگردون:مجلسمخالفتیباوارداتبنزینندارد

در راســتاى بحث حامل هاى ســوخت در جلسه علنى روز 

تلفيق لايحه  گذشــته، غلامرضا تاجگردون، رئيس كميسيون 
بودجــه ســال 1۴۰۴ در جريان بررســى موضــوع مربوط به 
واردات فرآوده هاى نفتى گفت: در وهله اول بايد تاكيد كنم كه 
نگاهى به گزارش كميسيون تلفيق بودجه حاكى از آن است كه 
مجلس نه افزايش قيمت بنزين و نه ممنوعيت واردات بنزين را 

به تصويب نرسانده است. 
وى افزود: اختلاف ما با لايحه دولت صرفاً بر ســر يك كلمه 
يعنى تهاتر بود كه دولــت در بودجه آورده بود كه فرآورده هاى 
نفتى تهاتر شــود به اين صورت كه براى مثال ما نفت بدهيم و 
بنزين وارد كنيم و در لايحه بودجه مى خواســتند اين اجازه را 
از مجلــس بگيرند تا در يك ســقفى بنزين وارد شــود كه ما با 
آن موافق هســتيم و تنها اختلاف نظر مــا درباره تهاتر نفت با 

فرآورده هاى نفتى است. 
رئيس كميســيون تلفيق بودجه تاكيــد كرد: وظيفه ما آن 
اســت كه به جامعه آرامش دهيم و نبايد مســائل را غيرشفاف 
مطــرح كنيم و با اطلاعات نادرســت منجر به تشــويق اذهان 

عمومى  شويم. 
تاجگردون متذكر شد: متاسفانه يك نماينده مجلس توئيتى 
درباره مخالفت كميســيون تلفيق با واردات بنزين زد و از سوى 
ديگر اين توئيت را به رئيس جمهور نشان دادند و رئيس جمهور 
هم در گفت وگوى تلويزيونى گفت كه زمانى كه ارز براى بنزين 
اختصاص داده نشــود، بايد از جاى ديگرى جبران شود و تمام 
اين اتفاقات و مباحث در حالى مطرح شده است كه ما مصوبه اى 
درباره ممنوعيت واردات بنزين نداشته ايم و بنده تاكيد مى كنم 

كه مجلس مخالفتى با واردات بنزين ندارد. 
محمودی:وارداتبنزینباوجودکمبودارز

توجیهپذیرنیست
ســيدمرتضى محمودى، نماينده مردم تهران نيز در جريان 
بررســى يك بند از لايحــه بودجه ســال 1۴۰۴ درباره واردات 
فرآورده هاى نفتى گفت: در شــرايطى كه برخى از افراد جامعه 
متمول و داراى چند خودرو هســتند ما نبايــد دغدغه واردات 

سوخت و بنزين داشته باشيم. 
وى بيان كرد: دهك هاى بالا كه چندين خودرو دارند عملًا 
حق افراد مســتضعف و بى خودرو جامعه را در مصرف ســوخت 
مورد اســتفاده قرار مى دهند و دولت به جاى آنكه عدالت را در 
جامعه پياده كند، سراغ راه ساده يعنى واردات مى خواهد برود. 

نماينده مردم تهران در مجلس شوراى اسلامى تصريح كرد: 
دولــت مدام مى گويد كه ما ارز به انــدازه كافى نداريم و در اين 
شــرايط سؤال ما آن است كه به چه علت و با وجود كمبود ارز، 

دولت به دنبال واردات بنزين است؟
وى تاكيد كرد: متأسفانه ما در بهينه سازى مصرف سوخت و 

جلوگيرى از قاچاق كوتاهى كرديم و به جاى آنكه مديريت خود 
در اين زمينه را تقويت كنيم، مى خواهيم سراغ واردات برويم كه 

اين كار درست نيست. 
خزائی:مجلسمخالفافزایشقیمتبنزیناست

در همين راســتا، على خزايى، نماينده مــردم ورامين نيز 
در جريان بررســى يك بند از لايحه بودجه سال 1۴۰۴ درباره 
واردات فرآورده هــاى نفتى گفت: مجلس مخالف افزايش قيمت 
بنزين است چرا كه اگر بنزين گران شود ما شاهد تورم و گرانى 

افسارگسيخته اى در كشور خواهيم بود. 
وى بيان كرد: با توجه به اينكه قاچاق بنزين در كشور انجام 
مى شود از ســران قوا مى خواهم كه راهكارى براى پيشگيرى از 
قاچــاق بنزين در نظر گيرند و در اين زمينه اقدامات لازم انجام 
شود چرا كه گرانى بنزين راهكار رفع مشكلات اين حوزه نيست 

و به تشديد تورم دامن مى زند. 
قالیباف:حواسماناستکهبهکشاورزانفشارمالینیاوریم

محمدباقر قاليباف، رئيس  مجلس شوراى اسلامى همچنين 
در جلســه علنى روز گذشــته - نوبت دوم - در جريان بررسى 
موضوع تعيين تعرفه برداشت از چاه هاى كشاورزى، گفت: هيچ 

چالشى مهم تر از بحث آب نيست و بايد براى آن تدبير كنيم. 
وى بيــان كــرد: در قانون برنامه هفتــم، كنتورهاى مجاز، 
غيرمجاز و هزينه برداشت و اضافه برداشت مشخص و آمده است 

كه دولت آئين نامه تدوين و اجرا كند. 
قاليباف اظهار كرد: در حــال حاضر تعداد چاه هاى مجاز و 
غيرمجاز ما نزديك به هم است. از سوى ديگر برخى از چاه ها بايد 

مجوز بگيرند و بايد مسير اخذ مجوز را طى كنند.
رئيس  مجلس شوراى اسلامى بيان كرد: ما حواسمان است 
كه به كشــاورزان فشــار مالى نياوريــم و از آنجايى كه موضوع 
كشــاورزى براى ما مهم اســت، همه محصولات كشــاورزى از 

ماليات معاف است. 
لایحهانتقالصندوقهایبازنشستگی

بهتامیناجتماعیارائهشود
قاليباف در جريان بررســى بند )ع( تبصره 2 لايحه بودجه 
ســال 1۴۰۴ كل كشــور درباره انتقال دارايى هاى صندوق هاى 
بازنشستگى به ســازمان تأمين اجتماعى، گفت: با وجود اينكه 
اين كار دولت از منظر اقتصادى درســت اســت، اما بايد به اين 
نكته توجه كرد كه صندوق هاى بازنشستگى قانون دائمى دارند و 
بر اين اساس نمى توان براى صندوق هاى بازنشستگى در جريان 

بررسى لايحه بودجه سالانه تعيين تكليف كرد. 
وى تاكيد كرد: دولت براى انتقال صندوق هاى بازنشستگى 
به ســازمان تأمين اجتماعى بايد لايحه مربوط به اين موضوع را 
به مجلس ارائه دهد و بايد ارزيابى مشخص و دقيقى از وضعيت 

صندوق هاى بازنشستگى در آن لايحه ارائه دهد. 
در نهايت اين بند براى بررســى مجدد به كميسيون تلفيق 
بودجه ارجاع شد و قاليباف گفت: كميسيون تلفيق بودجه، دولت 
را مكلف به ارائه لايحه مذكور كند، چرا كه بايد در طول اجراى 
قانون برنامــه هفتم، ديون دولت به صنــدوق تأمين اجتماعى 

پرداخت شود. 
زنگنه:مجلسپیگیرحلمشکلاتمربوطبهحقوقپرستاران

وکارکنانسازمانزندانهااست
محســن زنگنه، نايب رئيس كميسيون تلفيق بودجه نيز در 
حاشيه جلسه علنى مجلس شوراى اسلامى و در جمع خبرنگاران، 
گفت: دولت در لايحه بودجه، حكمى را در خصوص پرستاران و 
رزيدنت ها آورده بود كه اين موارد در كميســيون تلفيق بودجه 

حذف شد. 
وى توضيح داد: كاركنان پزشكى قانونى، كارمندان سازمان 
زندان هــا، رزيدنت ها و بــه اصطلاح  پرســتارانى كه به صورت 
طرحى الان در وزارت بهداشت خدمت مى كنند، مواردى را در 
خصوص احكام بازنشستگى، كســورات قانونى و مواردى از اين 
قبيل كه حرف هاى درستى هم بود، مدنظر داشتند كه بعضاً در 

لايحه بودجه آمده و بعضاً نيامده بود.
نايب رئيس كميســيون تلفيق بودجه تصريح كرد: كاركنان 
حوزه هاى نظام پزشكى، پرســتارى، وزارت بهداشــت و سازمان 
زندان ها حرف درســتى را مطرح مى كنند مبنى بر اينكه چرا از 
حقوقى كه به ما داده مى شود، كسورات كم نمى شود و مشمول 

بازنشستگى نمى شود؟
زنگنه اظهار كرد: علت اينكه كميسيون تلفيق اين موضوع را 
كنار گذاشت و اصلًا وارد بررسى اين موارد نشد، آن بود كه اين 
مسائل قانون گذارى دائمى است و ما نمى توانيم در مورد اينكه آيا 
فلان فوق العاده مشمول كسورات شود يا نشود، در قانون بودجه 

تصميم بگيريم. 
نماينده مردم تربت حيدريه در مجلس شوراى اسلامى گفت: 
ما قول پيگيرى اين موضوع را مى دهيم. رئيس كميسيون تلفيق 
مجلس هم قول داد كه ما اين موارد را در جريان بررسى لايحه 
الحاق برخى مواد به قانون تنظيم بخشى از مقررات مالى دولت 
)3( كه الان در كميســيون برنامه و بودجه است، لحاظ كنيم. 
اين لايحه احتمالاً تا آخر سال به تصويب مجلس مى رسد، چرا 
كه بايد همزمان با قانون بودجه آن هم مصوب شــود و ما همه 

موارد را در آنجا مى آوريم تا قانون دائمى شود. 
زنگنه گفت: الان بحثى كه كارمندان سازمان زندان ها دارند 
نيز همين است، ما چون در قانون بودجه رقمى را مصوب كرديم 
اين جزو كســورات الان نمى آيد، لذا ما اين قول را به همه اين 
عزيزان مى دهيم كه مجلس حامى هــم كارمندان دولت و هم 

حامى بحث عدالت اســت، اما جاى اين موارد در قانون يكساله 
بودجه نيســت و ان شــاءالله اين موارد را در لايحه الحاق برخى 
مواد به قانون تنظيم بخشى از مقررات مالى دولت )3( مى آوريم 

تا مشكل اين افراد را برطرف كنيم. 
منابعهدفمندییارانههامشخصشد

 نمايندگان مجلس همچنين در جلسه علنى ديروز، جز 1 
بند )ب( تبصره 2 اين لايحه را تصويب كردند. 

طبق اين مصوبه، تمام منابــع حاصل از فروش صادراتى و 
تهاتر يا معاوضــه فرآورده هاى نفتى، فروش داخلى فرآورده هاى 
نفتى اصلى، گاز طبيعى ازجمله خوراک و سوخت پتروشيمى ها 
و صنايع پس از كســر ماليات، عوارض و حقوق بيمه قانونى در 
موارد فروش داخلى، با روش زير تحت عنوان منابع هدفمندسازى 

يارانه ها ذيل بودجه عمومى به تفكيك وصول و ثبت مى شود:
1-1- كليه منابع حاصل از صادرات فرآورده هاى نفتى اين 
بند مستقيماً به حساب هاى معرفى شده بانك مركزى جمهورى 
اســلامى ايران واريز و با نرخ روز بــازار توافقى مورد تأييد بانك 
مركزى تســعير و به رديف درآمدى خزانه دارى كل كشور واريز 

مى شود.
2-1- كليــه منابع حاصل از فروش داخلــى فرآورده هاى 
نفت موضوع ايــن بند به رديف درآمدى نــزد خزانه دارى كل 
كشور واريز مى شــود. در اجراى قانون هدفمند كردن يارانه ها 
نرخ ســوخت جِت تحويلى به ناوگان هوائى داخلى حداقل سى 
درصد )3۰( نرخ خريد ســوخت از پالايشگاه ها در سال 1۴۰۴ 

تعيين مى شود.
۴-1- كليه منابع حاصل از فــروش داخلى گاز طبيعى به 
رديف.... واريز مى شود، روش محاسبه نرخ خوراک و سوخت گاز 
طبيعى به صنايع در ســال 1۴۰۴ مشابه سال 1۴۰3 مى باشد. 
منابــع حاصل از ماليات بر ارزش افزوده بابت فروش داخلى گاز 
طبيعى سهم دولت مستقيماً به رديف درآمدى واريز و بر اساس 
تخصيص ســازمان هزينه مى شود. براى معوقات گازبها ناشى از 
پرداخت پس از موعد، مشــابه نرخ جريمه مــاده )19۰( قانون 

ماليات هاى مستقيم محاسبه و از بدهكاران اخذ مى گردد.
5-1- منابــع حاصــل از فروش داخلى ميعانــات گازى به 
پتروشــيمى ها به رديــف و خالص منابع حاصــل از اجراى بند 
)ک( ماده )1( قانون الحاق برخى مواد به قانون تنظيم بخشــى 
از مقررات مالى دولت )2( در يازده ماه در ماه دوازدهم تسويه و 

به رديف واريز مى شود.
در ادامه جلسه، بند 1-3 براى بررسى بيشتر به كميسيون 
تلفيق ارجاع شــد كه در آن آمده بود: مابه التفاوت قيمت بنزين 
از ســال 139۸، مشمول عوارض و ماليات و سهم چهارده و نيم 

درصد )1۴.5( شركت ملى نفت ايران نمى شود. 

روانبخش: مجلس هیچ اطلاعی از وضعیت مذاكرات ندارد

وزارت خزانه داری آمریکا از وضع تحریم های جدید علیه ایران خبر 
داد.

وزارت خزانه دارى آمريكا روز سه شــنبه تحريم هاى جديدى را در رابطه با 
ايــران وضع كرد. وبــگاه وزارت خزانه دارى آمريكا در ايــن خصوص اعلام كرد: 
ايالات متحده تحريم هايى را عليه 35 نهاد و كشــتى كه نقش مهمى در انتقال 

غيرقانونى)!( نفت ايران به بازارهاى خارجى دارند، اعمال مى كند.
در بيانيه صادره از سوى وزارت خزانه دارى آمريكا در اين خصوص ادعا شده 
است: اين اقدام پس از حمله )تلافى جويانه( ايران به )رژيم( اسرائيل در 1 اكتبر 
2۰2۴، و همچنين تشديد تنش هاى هسته اى ايران، بر اساس تحريم هاى صادر 

شده در 11 اكتبر، هزينه هاى بيشترى را بر بخش نفت ايران تحميل مى كند!
بــه گزارش مهر، معاون وزير امور خارجه آمريكا در امور تروريســم با نقض 
منشــور ملل متحد در لزوم عدم مداخله در امور داخلى كشورهاى مستقل، در 
اين ارتباط مدعى شد: ايران همچنان درآمدهاى حاصل از تجارت نفت خود را به 
سمت توسعه برنامه هسته اى، تكثير فناورى موشك هاى بالستيك و هواپيماهاى 

بدون سرنشين خود مى برد!

وزارت خزانه داری آمریکا
تحریم های جدیدی علیه ایران وضع كرد

 سرويس سياسى ـ
ردپای طیــف آلوده به فتنه، نفاق و اشــرافیت در 
بســیاری از رویکردها و اقدامات منفــی دولت دکتر 
پزشکیان دیده می شود. آنها اولویت  حل مشکلات مردم 
و رونق اقتصاد کشور را به تمرکز بر مسائل دسته چندم 
تغییر داده اند و به رئیس جمهــور تحلیل غلطِ نداریم، 
نمی شود، نمی توانیم ارائه داده اند. آنها موفقیت دولت در 

خدمت به مردم را نمی خواهند.
مســعود پزشــكيان، رئيس جمهور در دومين گفت وگوى 
راديويى و تلويزيونى با مردم درباره ناترازى ها در كشــور، گفت: 
متخصصين ما بايد براى ناترازى ها در انرژى راه حل پيدا كنند و 
بايد آن را بپذيريم و كارى هم بكنيم كه اقشار متوسط و پايين 

مشكل پيدا نكنند، اما بايد اين را درمان كنيم.
رئيس جمهــور تصريــح كــرد: هــر كســى مى تواند اين 
ناترازى هاى موجود در كشور، ناترازى در آب، انرژى، برق و گاز و 
همين طور پول، كمك كند، وارد ميدان شود و به ما كمك كند.

پزشــكيان گفت: واقعيت اين است كه ما با ناترازى هاى بد 
در برق، گاز، انرژى، آب، پول و محيط زيست مواجه هستيم كه 

همه در حدى است كه مى تواند بحران ايجاد كند.
وى تأكيد كرد: توليد قرار بود امســال افزايش يابد، اما اين 
رخ نداد و نيروگاه هاى ما كفاف مصرف برق را نمى دهد كه البته 
چندبرابر از متوسط چند كشــور اروپايى و كانادا مصرف داريم 
كه همين مســئله به برنامه ريزى براى قطعى يك تا دو ساعته 

برق هم منجر شد.
پزشــكيان همچنين در پاســخ به اين پرسش كه مجلس 
اجازه نخواهد داد در سال آينده بنزين گران شود و البته مجلس 
تأكيد دارد كه براى واردات بنزين در ســال 1۴۰۴ هيچ ارزى 
اختصاص نخواهد داد، گفت: در اين شرايط وقتى ارز اختصاصى 
جبران نشود، بنزين هم گران مى شود؛ خوشحالم از اينكه صريح 
سؤال مى كنيد، من هم صريح پاسخ شما را مى دهم و صادقانه با 

مردم عزيزمان صحبت خواهم كرد.
رئيس جمهور تأكيد كرد: اگر يارانه اى كه براى ســوخت و 
موارد ديگر مى دهيم را به ســرانه جمعيت كشور تبديل كنيم، 
نفــرى 9۰ ميليون تومان مى شــود، اما اكنون ايــن يارانه هم 

پرداخت مى شود، اما به كسى چيزى نمى رسد.
پزشــكيان درباره راهكار دولت چهاردهــم براى حل اين 
ناترازى ها نيز، گفت: معتقدم براى درمان ناترازى ها مُسكّن زديم 

و درمان نكرده ايم.
رئيس جمهــور همچنين در پاســخ به پرسشــى مبنى بر 
اينكه آيا بنزين گران خواهد شــد؟ گفت: گروه اقتصادى ما هم 
وزير اقتصاد و هــم رئيس بانك مركزى و هم آقاى طيب نيا در 
نشست با كارشناسان اقتصادى به چهار برنامه رسيده اند تا روند 

اقتصادى كشور تغيير كند.
وى اظهار داشــت: يكى از اين برنامه ها، رشــد اقتصادى و 
رشد سرمايه گذارى و توليد است. ديگرى بحث ناترازى ها و سوم 

بحث معيشت مردم و ثبات در امنيت غذايى است.
رئيس جمهور تأكيد كرد: برنامه هــاى اولويت دار صنايع و 
كارهايى كه پيشران اقتصاد و توليد هستند نيز جزو برنامه هاس 
كه 25 زيربرنامه براى آن تدوين شــده است و برخى به برنامه 
مشترک رسيده اند، معتقدم بايد مشكل ناترازى ها را حل كنيم.

پزشــكيان با بيان اينكه ناترازى انرژى يك مجموعه است، 
گفت: ما الآن در پرداخت پول بازنشستگان، گندمكاران مشكل 
داريــم، اما ۴ ميليارد مى دهيم بنزين گــران وارد مى كنيم و با 

قيمت 3 هزار تومان مى فروشيم.
وى اظهار داشــت: هيچ كارشناسى در دنيا اين روند عرضه 
بنزيــن در ايران را قبول ندارد، ايــن نياز به درمان دارد. با نگاه 
به معيشت مردم اين مداخله بايد انجام شود، هر مداخله اى كه 
مى خواهيم انجام دهيــم بايد طبقه پايين جامعه را هم مدنظر 

قرار دهيم.

پزشــكيان همچنين در پاسخ به پرسشى مبنى بر اينكه 
شــما مى گوييد بنزين را گران مى كنيــد، آيا بعد تورم ايجاد 
نمى شــود؟ گفت: الان مــا 2 ميليارد دلار به دانشــگاه ارز 
مى دهيم كه دانشگاه آينده ما را مى سازند، چگونه مى خواهيم 

در آينده در رقابت علمى و تكنولوژى عقب نمانيم؟
وى گفــت: وقتى دلار مى دهيــم و بنزين وارد مى كنيم. 
كســرى بودجه مى آوريم، نتيجه آن تورم اســت كه به اقشار 
ضعيف آســيب وارد مى شــود. وقتى اين كار را مى كنيم به 
آنها فشــار وارد مى شــود، براى اينكه چگونه عمل كنيم، با 
كارشناســان در حال بحث هستيم و نتيجه را اعلام خواهيم 

كرد.
پزشكيان اظهار داشت: پولى نبود كه گندم بخريم. مجبور 
شــديم از رهبر انقلاب اجازه بگيريم و از صندوق توسعه ملى 

برداشت كنيم و پول گندمكاران را بپردازيم.
رئيس جمهــور گفت: واقعيت با آنچــه كه در عدد و رقم 
مى نويسيم، همخوانى نداشت، حل ناترازى به سادگى نيست، 
بايد بين كارشناسان اجماع ايجاد شود، بعد با مردم گفت وگو 

كنيم.
پزشكيان تصريح كرد: در موضوع حل ناترازى ها بايد مردم 
را مطمئن كنيم كه از نظر معيشــتى مشكل پيدا نمى كنند، 

مداخله اى نخواهيم داشت كه براى مردم مشكل ايجاد شود.
رئيس جمهور گفت: واقعيت اين است كه نيروگاه هاى ما 
كفاف نيازهاى ما را نمى دهد، همان وضعيتى كه اتفاق افتاد و 

مجبور شديم بگوييم روزانه دو ساعت برق قطع شود.
وى همچنين در پاســخ به پرسشى درباره ابهام مردم در 
برنامه هــاى اقتصادى دولت نيز گفت: ما وعده داده بوديم در 
قانون يك ميليون مسكن بسازيم، چرا با مردم صادقانه حرف 

نمى زنيم؟
پزشكيان افزود: ۸۰۰ هزار نفر ثبت نام كردند، ۴۰۰ هزار 

نفر وام مســكن گرفتند، اين وام با مبلغى كه براى ســاخت 
مسكن لازم است فاصله زيادى دارد. اينكه من از پشت تريبون 

وعده هاى غير واقعى دهم به جايى نمى رسيم.
پزشكيان خاطرنشان كرد: اگر ترامپ نيايد و كارى نكند، 

باز هم ما مشكل داريم.
به گزارش فــارس، رئيس جمهور همچنين درباره اجراى 
طرح كالابرگ نيز گفت: تيمى را مشخص كرديم كه حداقل 
معاش روزمره مردم تأمين شود و مشكلى در آن ايجاد نشود.

پزشــكيان افزود: اينكه كالابرگ باشد يا به شكل ديگرى 
انجام شود، اجازه دهيد كه به يك نگاه مشترک برسيم و آن را 
اعلام كنيم، در هرحال ما مصمم هستيم كه معيشت و سفره 

مردم تأمين شود.
رئيس جمهور درباره ميزان افزايش حقوق ها كه در بودجه 
ســال آينده 2۰ درصد پيش بينى شــده است و برنامه دولت 
در اين حوزه نيز اظهار داشــت: افزايش حقوق بين 2۰ تا ۴۰ 
درصد پيش بينى شده و تورم نيز حدود 3۰ درصد است، اينكه 

مى گوييم با ناترازى مواجه هستيم واقعيت است.
وى تصريح كرد: اكنون 25 هزار ميليارد تومان كســرى 
داريم، اجازه اى كه گرفتيم براى پرداخت مطالبات پول هايى 

برداشتيم و كارهايى داريم انجام مى دهيم.
رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه ما مى توانيم درمان كنيم 
و كارى مى كنيم، عدالت در جامعه شكل بگيرد، اظهار داشت: 
نبايد اين طور باشــد كســى كه منزل و ماشين بيشتر دارد، 
يارانه بيشــترى از انرژى و ســوخت دريافت كند. بر اساس 
داده هــا مناطــق 1 و 2 تهران به اندازه ســاير مناطق تهران 

مصرف دارند.
پزشكيان تصريح كرد: در برخى جاها استخر روباز از گاز 
مفت دولتى استفاده مى كنند. بايد با مردم صحبت كنيم، من 
نمى گويم استفاده نكنند، پول دارند الحمدلله، اما هزينه واقعى 

انرژى را بايد بپردازند، نبايد يارانه به آن ها تعلق بگيرد.
وى گفت: اگر نتوانيم اوضاع را مديريت كنيم، با ادامه اين 
روند، فردى كه داراتر اســت، بيشتر از يارانه بهره مند خواهد 
شد و آن كسى كه كمتر دارايى دارد، كمتر بهره مند مى شود، 

اين خلاف عدالت است.
پزشكيان اظهار داشت: پولى كه در سوخت و انرژى و گاز 
و آب و برق و... مصرف مى كنيم 15۰ ميليارد دلار است، كدام 

فرد عاقلى چنين كارى مى كند كه ما مى كنيم؟
رئيس جمهور بيان داشــت: ما مصمميم با كمك مردم، 
مدارس را بســازيم، پول هم نداريم، با كمك مردم در عرض 

يك سال مدارس را خواهيم ساخت.
پزشــكيان همچنين درباره برنامه دولت براى توســعه 
عدالت در حوزه بهداشــت گفت: درباره بهداشت و درمان هم 
پزشك خانواده را پيگيرى مى كنيم كه بسته خدمت، مسئول 
و جمعيت مشــخص مى شود و در اين ســاختار هيچ ايرانى 
از خدمات پزشــكى دور نخواهند ماند و اگر هم مســئول آن 
خدمت مشخص به يك گروه جمعيت معين، اقدامات لازم را 
انجام ندهد، مشخص است بايد از چه كسى بازخواست كرد.

پزشــكيان افزود: در اين مسير ديگر كسى كه پولدار است يا 
مقامى دارد يا به اصطلاح آشنا دارد، نمى تواند به شكل ديگرى 

از خدمات برخوردار شود.
وى درباره زمان اجراى قانون حجاب از سوى دولت و ابلاغ  
آن، اظهار كرد: در اين رابطه خيلى بحث داريم، مى خواستند 
اوايلى كــه ما آمديم اجرا كنند.وى با بيان اينكه قانون عفاف 
و حجاب از نظر اجرائــى خيلى ابهام دارد، گفت: مى خواهيم 
يك چيزى را درست كنيم، ممكن است با مداخله بدتر شود.

رئيس جمهور ادامه داد: قرار اســت گفت وگو كنيم تا هم 
اصول و ارزش خودمان را داشته باشيم و هم كارى نكنيم كه 
وفاق و همدلى جامعه را به هم بزنيم.پزشــكيان اضافه كرد از 
نظــر من كه بايد قانون را اجرا كنم، خيلى از مســائل در آن 
جاى سؤال دارد، بايد كسانى كه مى خواهند اين كار را كنند، 
مهارت و توانمندى براى اجرا داشته باشند، من اين بستر را در 

سيستم اجرائى كشور نمى بينم، بايد گفت وگو كنيم.
پزشكيان خاطرنشــان كرد: بر نگاه و باور خود هستم. با 
تمام وجود مى خواهــم به مردم خدمت كنم. هيچ باورى جز 
خدمت ندارم. مى خواهيم همه ايرانيان دســت به دست داده 
و ايران را درســت كنند. اگر دعوا كنيم ساده ترين مسائل به 
چالش تبديل مى شــود. با چالش ها بزرگى مواجه هســتيم. 
دشــمنان مى خواهند ما را شكست دهند، اگر ما با هم باشيم 
هيچ كس نمى تواند ما را شكســت دهــد. آرزوى توفيق براى 

همه ايرانيان دارم.
اظهاراتیکهباآمارهایرسمیدستگاههایدولتی

مغایرتداشت
چند مــورد از آمارهاى اقتصادى كــه رئيس جمهور در 
گفت وگوى تلويزيونى خود با مردم مطرح كرد، با آمار رسمى 

دستگاه هاى دولتى مغايرت داشت.
يك نمونه آنجا بود كه رئيس جمهور اظهار داشــت: ما وعده 
داده بوديم يك ميليون مســكن بسازيم؟ چرا نشد؟ چرا با مردم 

صادقانه صحبت نمى كنيم، هر آدمى كه مدعى اســت مى تواند 
بســم الله! بيايد و بگويد و ما نوكــرى اش را مى كنيم. ۸۰۰ هزار 
نفر براى مســكن ثبت نام كرده اند، ۴۰۰ هزار نفر وام گرفته اند. 
اين سخن رئيس جمهور منطبق با آمارهاى رسمى دستگاه هاى 
دولتى نيســت زيرا براســاس آمار وزارت راه  و شهرسازى فقط 
تا تاريخ 3۰ آبان ماه ســال جارى تعــداد 2 ميليون و 2۸5 هزار 

متقاضى در طرح نهضت ملى مسكن ثبت نام كرده اند.
دكتر پزشكيان در بخش ديگرى از سخنانش، بيان داشت: 
»واقعيت اين اســت كــه نيروگاه هاى ما كفــاف نيازهاى ما را 
نمى دهد، همان وضعيتى كه اتفاق افتاد و مجبور شديم بگوييم 
روزانه دو ساعت برق قطع شود.« اين در شرايطى است كه علت 
قطعى برق كمبود نيروگاه نبود. وزارت نيرو و شــركت توانير در 
دولت چهاردهم علت كمبود برق در پاييز 1۴۰3 كمبود سوخت 

)گاز طبيعى و سوخت مايع( عنوان كردند.
پيش از اين، ســخنگوى دولت توقــف مصرف مازوت در 3 
نيروگاه جهت سلامتى مردم را علت قطعى برق عنوان كرده بود 
كه پزشكيان آن را رد كرد و دليل قطعى برق را ناترازى و كمبود 

ذخاير سوخت نيروگاه ها اعلام كرد.
مطابق آمار رسمى شركت برق حرارتى، ذخاير سوخت مايع 
نيروگاهى از زمان روى كار آمدن دولت چهاردهم نه تنها افزايش 
نيافت بلكه 65۰ ميليون ليتر نيز كم شد و به خاموشى 2 ساعته 
پاييزه براى اولين بار در كشور منجر شد كه با ورود شوراى عالى 
امنيت ملى و مجلس شوراى اسلامى به مسئله، خاموشى ها بعد 

از 2 هفته ادامه نيافت.
رئيس جمهور همچنين در بخش ديگرى از ســخنان خود 
گفت: پولى كه در سوخت و انرژى و گاز و آب و برق و... مصرف 
مى كنيم 15۰ ميليارد دلار است، كدام فرد عاقلى چنين كارى 

مى كند كه ما مى كنيم؟ 
گفتنى اســت، اطلاعات يارانه انرژى به نرخ دلار احتمالا بر 
اســاس محاسبه ميزان توليد حامل ها نسبت به نرخ هاى جهانى 
اســت كه گزارش آژانس بين المللى انرژى در بالاترين آمار خود 
به پرداخت ســالانه 12۰ ميليارد دلار يارانه انرژى اشــاره كرده 
است. علاوه بر اين، مبنا گرفتن قيمت جهانى براى محاسبه يارانه 
پنهان انرژى از دقت كافى برخوردار نيســت، زيرا فارغ از ريزش 
در بازارهاى جهانى بايد نســبت به ميزان دسترسى ايران براى 
صادرات حامل ها و همچنين كشــش بازارهاى جهانى نيز دقت 
شود. البته اين مســئله منافى پرداخت يارانه پنهان در اقتصاد 
كشــور نيســت اما بزرگ نمايى در ميزان پرداخت اين مسئله 

مى تواند تصميمات آتى در حوزه انرژى را به خطا ببرد.
ردپایطیفآلودهبهفتنه،نفاقواشرافیت

دربسیاریازرویکردهاواقداماتمنفیدولت
اظهارات اخير رئيس جمهور با ديدگاه هاى اعلام شــده وى 
در گذشته همخوانى ندارد. نداريم، نمى شود و نمى توانيم، پاسخ 
مناسبى به مطالبات مردم و مشــكلات كشور نيست. آمارهاى 
غلط رئيس جمهور ناشــى از اطلاعات غلطى اســت كه توسط 
مشــاوران به وى ارائه مى شــود. كيهان قبلا درباره نفوذ طيف 
آلوده به فتنه، نفاق و اشــرافيت در اطراف رئيس جمهور هشدار 
داده است. اين طيف با سوابق و عملكرد منفى، فرصت هاى حل 
مشــكلات اقتصادى را پاى اميد و اعتماد به آمريكا ســوزاند و 
كشــور را دچار عقبگرد ساخت. ردپاى اين طيف در بسيارى از 
رويكردها و اقدامات منفى دولت دكتر پزشــكيان ديده مى شود. 
آنهــا اولويت  حل مشــكلات مردم و رونق اقتصاد كشــور را به 
تمركز بر مســائل دسته چندم تغيير داده اند. با گران سازى نان، 
حامل هاى انــرژى، بنزين و... دامن زدن به نارضايتى در مردم و 
ايجاد بســتر ناامنى را دنبال مى كنند. موازى با همين اقدامات، 
ارائه تصوير غلط از كشور، پمپاژ يأس، القاى ترس و جنگ روانى 
با مردم را در رسانه هاى زنجيره اى در دستور كار قرار داده اند. آنها 
موفقيت دولت در خدمت به مردم را نمى خواهند. آقاى پزشكيان 

مشاوران خود را تغيير دهيد.


